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Zápis ze zasedání Rady Justiční akademie  

ze dne 11. 10. 2024 

 
 
V úvodu předseda Rady JUDr. R. Fiala, uvítal přítomné členy Rady Justiční akademie, jakož i ředitelku 

Justiční akademie Mgr. Ludmilu Vodákovou jako hosta a konstatoval, že Rada je v souladu s platným 

Statutem Justiční akademie způsobilá jednat a usnášet se (přijímat rozhodnutí). 

 

 

Účast: podle prezenční listiny 
 
 
Program: 
 

I. Projednání a schválení návrhu „Plánu vzdělávání Justiční akademie na rok 2025“ 

II. Návrh nových lektorů a informace o nových vzdělávacích akcích dosud neprojednaných Radou 

III. Různé 

 
 

I. Projednání a schválení návrhu „Plánu vzdělávání Justiční akademie na rok 2025“ 

 

Ředitelkou Justiční akademie předložený „Návrh plánu vzdělávání na rok 2025“ zahrnuje požadavky jak 

ze soudů a státních zastupitelství, tak z ministerstva spravedlnosti a partnerských organizací. Byly 

využity i výstupy z evaluačních listů od účastníků vzdělávacích akcí. Jednotlivé oblasti vzdělávání byly 

nejprve podrobně projednány v pracovních skupinách v časovém rozmezí od 9. 8. 2024 do 10. 9. 2024, 

a to buď prezenčně či online. Vzešlé výhrady a připomínky vznesené v rámci jednání pracovních skupin 

byly plně zapracovány. Návrh plánu vzdělávání je ambiciózní, je však otázkou, do jaké míry bude moci 

být naplněn a zda nebude poznamenán restrikcemi rozpočtu.  

U vzdělávací akce o svobodném přístupu k informacím podle zák. č. 106/1999 Sb. ředitelka Justiční 

akademie doporučila umožnit účast na tomto semináři i zájemcům v rámci oblasti „Civilního soudnictví“, 

kteří se touto problematikou zabývají. Původně byl seminář navržen pro cílovou skupinu z oblasti 

„Správního soudnictví“. Lektorské obsazení bude řešeno s JUDr. L. Ceplovou. 

Návrh ředitelky Justiční akademie na rozšíření cílové skupiny u výše uvedeného semináře byl Radou 

plně podpořen.  

Diskuse: 

1) JUDr. P. Šuk Radě interpretoval žádost prof. JUDr. H. Válkové, CSc. na možnost zařadit do 

vzdělávání Justiční akademie semináře k novele trestního zákoníku č. 166/2024 Sb. Novela 

nabývá účinnosti v lednu roku 2025 a v oblasti sexuální trestné činnosti  přináší rozsáhlé změny. 

V této souvislosti prof. JUDr. H. Válková, CSc. nabídla možnost, že se sama na těchto 

seminářích bude lektorsky podílet.  

V reakci ředitelka Justiční akademie uvedla, že seminář na téma sexuální trestné činnosti je již v plánu 

zařazen. Nebylo však doposud zajištěno lektorské obsazení. Mgr. L. Vodáková proto nabídku prof. 

JUDr. H. Válkové, CSc. na lektorskou činnost v této oblasti uvítala. 
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Dílčí usnesení: 

Rada doporučila ředitelce Justiční akademie doplnit prof. JUDr. H. Válkovou, CSc. jako lektora semináře 

k sexuální trestné činnosti. 

 

2) Mgr. T. Foldyna informoval Radu o podnětu od Mgr. P. Masopust Šachové uskutečnit seminář 

na téma restorativní justice, a to zejména v regionech. Tento podnět byl diskutován i s ředitelkou 

Justiční akademie, která nemá výhrady avšak za předpokladu dostatečného počtu účastníků. 

Seminář by se uskutečnil pod záštitou Nejvyššího státního zastupitelství ČR nejprve ve třech 

krajích, a to v Plzni, v Ostravě a v Brně. Pokud by se tento model vzdělávání u cílových skupin 

osvědčil, bylo by možné ho přenést i do dalších krajů. V současné době semináře na téma 

restorativní justice probíhají pouze v Praze a v Kroměříži. Účast bude umožněna i soudcům. 

V diskusi nebyly vzneseny žádné připomínky.  

 

Dílčí usnesení: 

Rada doporučila připravit ve spolupráci s Nejvyšším soudem ČR seminář na téma „Restorativní justice“ 

a zařadit ho do plánu vzdělávání na rok 2025. 

 

3) JUDr. A. Maříková a Mgr. T. Foldyna přednesli společný návrh na uspořádání semináře pro 

zaměstnance - IT specialisty a specialisty z oblasti kybernetické bezpečnosti. Jejich představa 

je taková, že by se na školení spolupodílel NÚKIB.  

V reakci Mgr. L. Vodáková sdělila, že takovýto specializovaný seminář bude problematické odborně 

lektorsky obsadit. Nabízí se možnost oslovit buď Odbor IT Ministerstva spravedlnosti ČR, zda mají 

takového lektora - specialistu, který by mohl školit i IT pracovníky ze soustavy státního zastupitelství 

nebo se nabízí kombinace lektor z IT z ministerstva spravedlnosti a NÚKIB. Místem konání bude Praha.  

Po krátké diskusi Rada doporučila uspořádat seminář pro IT specialisty a specialisty z oblasti 

kybernetické bezpečnosti v kombinaci lektora informatika z ministerstva spravedlnosti spolu s NÚKIB. 

Dílčí usnesení: 

Rada doporučila zařadit seminář pro IT specialisty a specialisty z oblasti kybernetické bezpečnosti do 

plánu vzdělávání na rok 2025. 

 

4) Mgr. L. Vodáková se obrátila na Radu s dotazem jak postupovat u seminářů na téma „Právní 

jednání“ ve vztahu k lektorskému obsazení. Mgr. J. Podaný v současné době lektorskou činnost 

pro Justiční akademii nevykonává. Semináře na toto téma jsou naplánovány na příští rok a je 

zapotřebí určit lektorské obsazení. 

V diskusi JUDr. P. Šuk ve svém vyjádření uvedl, že prostřednictvím Mgr. J. Podaného zazníval v justici 

pouze jeden striktní pohled na to, jak má elektronický podpis pro jeho uznatelnost v souvislosti s 

elektronickým právním jednáním vypadat. Záměrem Nejvyššího soudu je proto získat i jiná stanoviska, 

jak ze soudní praxe, tak i například z akademické obce. Konfrontace názorů různých profesních skupin 

nejen v rámci justice vnese i jiný pohled na dané téma.    

JUDr. L. Ceplová se JUDr. P. Šuka dotázala, zda v této souvislosti proběhla ze strany Nejvyššího soudu 

ČR nějaká interakce.  

JUDr. P. Šuk v odpovědi sdělil, že za přítomnosti Mgr. J. Podaného proběhlo jednání, na kterém 

zdůvodnil, proč jsou jeho stanoviska v dané věci konzistentní. Za účelem názorového sjednocení jsou 
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na Nejvyšším soudu ČR naplánována další jednání, ale není zřejmé, zda se jich bude Mgr. J. Podaný 

účastnit. 

Mgr. L. Vodáková se dotázala, zda za těchto okolností semináře z této oblasti účastníkům nabízet. 

JUDr. P. Šuk odpověděl, že semináře na téma elektronické právní jednání v souvislosti s uznatelností 

formy elektronického podpisu je nutné i nadále školit. Není záměrem nediskutovat o striktním 

jednostranném výkladu Mgr. J. Podaného, ale  názorově dospět ke shodě o uznatelnosti elektronického 

podpisu, jeho formě a způsobu použití v právním jednání. Semináře obecného charakteru (datové 

schránky apod.) by měly být Justiční akademií i nadále zájemcům z řad justice nabízeny.  

JUDr. J. Bureš vyjádřil názor, že v judikatuře krajských a vrchních soudů se žádná protichůdnost 

neprojevuje. Větší diskuse proběhla během společného zasedání obou vrchních soudů na téma 

elektronický podpis z pohledu výkladu náležitostí a z pohledu insolvenčního zákona. Přísnější pohled 

na danou věc měl u soudců daleko větší zastání i z hlediska právní jistoty. Z pohledu insolvence se 

uznatelnost formy elektronického podpisu dotýká i datových schránek. Podle JUDr. J. Bureše má Mgr. 

J. Podaný rozsáhlé znalosti co se týká elektronické justice a určitě není zastáncem nejednotné 

judikatury. 

JUDr. P. Šuk, JUDr. PhDr. K. Šimka, Ph.D, LL.M. a někteří další členové Rady k tomu doplnili, že v 

justici je veden zásadní spor o to, co je a není uznatelný elektronický podpis a jakou přináší míru jistoty 

podle toho, o jaký druh elektronického podpisu se jedná. O tom se musí vést diskuse se znalostí dopadů 

na reálnou praxi i do komerčního prostředí (firmy, banky a další). 

Předseda Rady JUDr. R. Fiala nabídnul možnost uspořádat na Nejvyšším soudu ČR obdobu „kulatého 

stolu“, aby výsledkem bylo konkrétní stanovisko dopadů do praxe. 

Na nabídku předsedy Rady JUDr. P. Šuk reagoval informací o připravované vzdělávací akci na téma 

„Elektronizace a digitalizace v právu“, který proběhne dne 3. prosince 2024 na Nejvyšším soudu ČR. 

Cílem semináře je zpřístupnit odbornou diskusi k problematice elektronických podpisů, elektronické 

identifikace, elektronické písemné formy právních jednání či dokazování elektronickými prostředky, 

jakož i otázky s digitalizací a elektronizací spojených. Seminář je určen pro soudce, asistenty a další 

zaměstnance Nejvyššího soudu, Nejvyššího správního soudu a Ústavního soudu. 

V této souvislosti JUDr. P. Šuk požádal ředitelku Justiční akademie Mgr. L. Vodákovou o spolupráci při 

organizaci semináře.  

Dílčí usnesení: 

Rada ukládá ředitelce Justiční akademie ve spolupráci s Nejvyšším soudem ČR zajistit plnou 

organizační podporu při pořádání vzdělávací akce na téma „Elektronizace a digitalizace v právu“. 

Usneseno: 

Rada projednala a schválila návrh vzdělávacího plánu na rok 2025 jako celek včetně dílčích usnesení 

vzešlých z diskuse. 

 

II. Návrh nových lektorů a informace o nových vzdělávacích akcích dosud neprojednaných 

Radou 

 

V předloženém návrhu nových lektorů a vzdělávacích akcí nad rámec schváleného vzdělávacího plánu 

pro rok 2024 byli k projednání a ke schválení navrženi zejména lektoři z oblasti “Trestního soudnictví“ a 

z oblasti „Kvalifikační vzdělávání VSÚ a VSÚZ“. Dvě nově zařazené vzdělávací akce jsou z oblastí 

„Opatrovnictví“ a „Insolvence“. 
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Mgr. L. Vodáková požádala Radu o projednání a schválení vzdělávací akce nad plán na téma „Umělá 

inteligence v justici“. Jedná se o totožný seminář, který se již uskutečnil pod záštitou Nejvyššího soudu 

ČR a zaznamenal mezi posluchači velký úspěch. Termín konání vzdělávací akce je stanoven na leden 

2025. Seminář se uskuteční v Praze a jeho lektorem bude JUDr. PhDr. J. Petrov, LL.M., Ph.D. Svým 

zaměřením je určen pro soudce, asistenty a další profesní skupiny z řad justice. 

Po krátké diskusi členové Rady ocenili iniciativu ředitelky Justiční akademie a podpořili její návrh na 

uspořádání semináře k elektronizaci justice pro zájemce z řad justice. 

Usneseno: 

Rada schvaluje návrh nově předložených vzdělávacích akcí jako doplněk ke stávajícímu platnému plánu 

vzdělávání a zároveň schvaluje návrh nových lektorů jako doplněk ke stávajícímu platnému seznamu 

lektorů včetně ad hoc navrhované vzdělávací akci na téma „Umělá inteligence v justici“. 

 

 

III. Různé 

 

1. V rámci „Různého“ předseda Rady JUDr. R. Fiala se vrátil k minulému zasedání Rady, kde byla 

za přítomnosti náměstka ministra spravedlnosti Mgr. K. Dvořáka diskutována otázka 

legislativního záměru ministerstva spravedlnosti na „soustavné vzdělávání soudců“. Návrh byl 

v Radě projednán s mnoha zásadními argumenty a kvalifikovanými připomínkami, proč na 

tomto návrhu dál nepracovat (Zápis ze zasedání Rady ze dne 7. 6. 2024); je nutné nejprve 

sporné body vydiskutovat. Ministerstvo spravedlnosti prostřednictvím Mgr. K. Dvořáka doposud 

o účast na jednání Rady nepožádalo. Rada Justiční akademie i nadále na svém negativním 

stanovisku k legislativnímu záměru na soustavné vzdělávání soudců trvá. 

Předseda Rady se v této souvislosti dotázal, zda je známo, zda v této věci probíhají další jednání či byl 

legislativní návrh odložen. 

Zástupce Nejvyššího soudu v Radě JUDr. P. Šuk informoval Radu o připravovaném jednání během 

následujících dnů. Legislativní záměr na „povinné“ vzdělávání soudců je ze strany ministerstva 

spravedlnosti stále diskutován, ale prozatím nedoznal žádných názorových změn. 

Usneseno: 

 

Rada bere informaci JUDr. P. Šuka na vědomí. 

 

 

2. JUDr. J. Bureš oslovil Radu s námětem doplnit lektorský sbor o insolvenční specialisty u 

semináře k problematice zajišťování majetku. Považuje to za přínosné a dá se tak předejít 

incidenčním sporům u doposud nejudikovaných otázek Nejvyšším soudem ČR na téma střet 

zajišťovacích opatření podle insolvenčního zákona a trestního řádu. 

V diskusi byl návrh na doplnění lektorského sboru plně podpořen s tím, že JUDr. J. Bureš osloví 

insolvenční místopředsedy krajských soudů s dotazem, zda a kým mohou lektorský sbor doplnit. Termín 

konání semináře je stanoven na počátek měsíce listopadu 2025. O výsledku bude informovat ředitelku 

Justiční akademie. 

Usneseno: 

 

Rada doporučuje doplnit lektorský sbor o insolvenční specialisty u semináře na téma „Zajišťování 

majetku“. 
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3. Mgr. L. Vodáková informovala Radu o tom, že se podařilo zajistit odborného garanta na 

psychologická vyšetření za prof. PhDr. R. Ptáčka, Ph.D. Je jím doc. MUDr. Martin Anders, 

Ph.D., který působí jako přednosta na Psychiatrické klinice 1. LF UK a VFN Praha. Není 

přímo svým vzděláním psycholog, ale je atestovaný psychiatr, je tedy nutné rozšířit metodiku k 

psychologickému vyšetření o pracovní pozici psychiatr. To bylo souhlasně projednáno 

s předsedy krajských a vyšších soudů a návrh bude zaslán na ministerstvo spravedlnosti ke 

schválení. 

Usneseno: 

 

Rada bere informaci ředitelky Justiční akademie na vědomí. 

 

 

 

 

Termín příštího zasedání Rady je stanoven na 6. prosince 2024 formou ONLINE, pokud nebude 

stanoveno jinak. 

 

 

Předložené materiály: 

 

- Návrh vzdělávacího plánu na rok 2025 
- Návrh nových lektorů pro vzdělávací akce Justiční akademie dosud neprojednaných Radou 
- Návrh nových vzdělávacích akcí dosud neprojednaných Radou 

 

 

 

Zápis zpracovala: Renata Korábová 

 

Schválil: JUDr. R. Fiala 


